



## **Afghanistan conference**

### **Track II Diplomacy – Vienna Process for a Democratic Afghanistan**

The Vienna Process for a Democratic Afghanistan has brought together representatives of different Afghan opposition groups and allowed for exchange on a potential democratic future of Afghanistan. The process has been facilitated by oiiip-President Wolfgang Petritsch and sponsored by the private Austrian RD Foundation.

The process has so far entailed two conferences:

The first conference held between September 15 – 17, 2022 in Vienna provided for the first time after the takeover of power by the Taliban opposition groups to exchange on Afghanistan's future. At the end of the conference, participants issued a declaration.

The second conference, held in Vienna between April 24-26, 2023 broadened the scope of participants and included not only representatives of Afghan women's organizations but also representatives of ethnic and religious minorities in Afghanistan. At the end of the conference participants issued a second declaration. Please also find here a letter drafted by women representatives of the conferences, addressing to UN Secretary General Guterres as well as his response to this letter:

[Open Letter to the UN H.E.Mr. Guterres](#)

## [UN H.E.Mr. Guterres reply to Participants to the Vienna Conference](#)

Please find here the Final Declarations of the conferences September 2022 and April 2023:

### [Final Declaration September 17, 2022](#)

### [Final Declaration April 24–26, 2023](#)

#### **Track II Diplomatie – Wiener Prozess für ein demokratisches Afghanistan**

Der Wiener Prozess für ein demokratisches Afghanistan hat Vertreter verschiedener afghanischer Oppositionsgruppen zusammengebracht und einen Austausch über eine mögliche demokratische Zukunft Afghanistans ermöglicht. Der Prozess wurde von oiiip-Präsident Wolfgang Petritsch moderiert und von der privaten österreichischen RD-Stiftung gefördert.

Der Prozess umfasste bisher zwei Konferenzen:

Die erste Konferenz fand vom 15. bis 17. September 2022 in Wien statt und bot erstmals nach der Machtübernahme durch die Taliban Oppositionsgruppen die Möglichkeit, sich über die Zukunft Afghanistans auszutauschen. Am Ende der Konferenz gaben die Teilnehmer eine Erklärung ab.

Die zweite Konferenz, die vom 24. bis 26. April 2023 in Wien stattfand, erweiterte den Teilnehmerkreis und schloss nicht nur Vertreterinnen afghanischer Frauenorganisationen, sondern auch Vertreterinnen ethnischer und religiöser Minderheiten in Afghanistan ein. Am Ende der Konferenz gaben die Teilnehmerinnen eine zweite Erklärung ab. Hier finden Sie auch einen von den Vertreterinnen der Konferenzen verfassten Brief an UN-Generalsekretär Guterrez sowie seine Antwort auf diesen Brief.

05.05.2023 | News

#### **Afghanistan conference**

#### **Track II Diplomacy – Vienna Process for a Democratic Afghanistan**

The Vienna Process for a Democratic Afghanistan has brought together representatives of different Afghan opposition groups and allowed for exchange on a potential democratic future of Afghanistan. The process has been facilitated by oiiip-President Wolfgang Petritsch and sponsored by the private Austrian RD Foundation.

The process has so far entailed two conferences:

The first conference held between September 15 – 17, 2022 in Vienna provided for the first time after the takeover of power by the Taliban opposition groups to exchange on Afghanistan's future. At the end of the conference, participants issued a declaration.

The second conference, held in Vienna between April 24-26, 2023 broadened the scope of participants and included not only representatives of Afghan women's organizations but also representatives of ethnic and religious minorities in Afghanistan. At the end of the conference participants issued a second declaration. Please also find here a letter drafted by women representatives of the conferences, addressing to UN Secretary General Guterrez as well as his response to this letter:

## [Open Letter to the UN H.E.Mr. Guterres](#)

## [UN H.E.Mr. Guterres reply to Participants to the Vienna Conference](#)

Please find here the Final Declarations of the conferences September 2022 and April 2023:

### [Final Declaration September 17, 2022](#)

### [Final Declaration April 24–26, 2023](#)

#### **Track II Diplomatie – Wiener Prozess für ein demokratisches Afghanistan**

Der Wiener Prozess für ein demokratisches Afghanistan hat Vertreter verschiedener afghanischer Oppositionsgruppen zusammengebracht und einen Austausch über eine mögliche demokratische Zukunft Afghanistans ermöglicht. Der Prozess wurde von oiiip-Präsident Wolfgang Petritsch moderiert und von der privaten österreichischen RD-Stiftung gefördert.

Der Prozess umfasste bisher zwei Konferenzen:

Die erste Konferenz fand vom 15. bis 17. September 2022 in Wien statt und bot erstmals nach der Machtübernahme durch die Taliban Oppositionsgruppen die Möglichkeit, sich über die Zukunft Afghanistans auszutauschen. Am Ende der Konferenz gaben die Teilnehmer eine Erklärung ab.

Die zweite Konferenz, die vom 24. bis 26. April 2023 in Wien stattfand, erweiterte den Teilnehmerkreis und schloss nicht nur Vertreterinnen afghanischer Frauenorganisationen, sondern auch Vertreterinnen ethnischer und religiöser Minderheiten in Afghanistan ein. Am Ende der Konferenz gaben die Teilnehmerinnen eine zweite Erklärung ab. Hier finden Sie auch einen von den Vertreterinnen der Konferenzen verfassten Brief an UN-Generalsekretär Guterrez sowie seine Antwort auf diesen Brief.